



INTERNATIONAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS  
ASSOCIATION INTERNATIONALE DES JEUNES AVOCATS

[www.aija.org](http://www.aija.org)

## Enforcement of EU Competition Law at National Level

A joint seminar presented by the AIJA Antitrust Commission and the IBA Antitrust Committee

## Mise en œuvre du droit européen de la concurrence au niveau national

Séminaire présenté conjointement par la Commission Antitrust de l'AIJA et le Comité Antitrust de l'IBA

19-20 June 2015  
19-20 Juin 2015

**Paris**

FRANCE

With the support of / Avec le soutien de :

**Aramis**



the global voice of  
the legal profession

**J.P. KARSENTY & ASSOCIÉS**  
Avocats à la Cour de Paris



AIJA IS THE ONLY GLOBAL ASSOCIATION DEVOTED TO LAWYERS AND IN-HOUSE COUNSEL AGED 45 AND UNDER. AIJA, THROUGH A WIDE RANGE OF MEETINGS, SEMINARS, LAW COURSES AND ADVOCACY, PROMOTES PROFESSIONAL COOPERATION AND FRIENDSHIP AMONG YOUNG, CAREER BUILDING LEGAL PROFESSIONALS AROUND THE WORLD.

INTRIGUED BY ISSUES ON THE CUTTING EDGE OF INTERNATIONAL LAW? INTERESTED IN BUILDING AN INTERNATIONAL PRACTICE? EAGER NOT ONLY TO BECOME PART OF A NETWORK OF THOUSANDS OF CAREER BUILDING LAWYERS AND IN-HOUSE COUNSEL FROM ALL OVER THE WORLD, BUT ALSO, WITH A LITTLE EFFORT, TO BECOME THEIR FRIENDS? KEEN TO GO TO SEMINARS RUN BY ENTHUSIASTIC PROFESSIONALS WHO WILL SHARE THEIR IDEAS AND INVOLVE YOU IN DISCUSSIONS ON THE LATEST DEVELOPMENTS IN LAW AND BUSINESS? THEN AIJA IS YOUR ASSOCIATION.

AIJA GIVES LEGAL PROFESSIONALS AN EXCELLENT OPPORTUNITY TO CONTRIBUTE TO IMPORTANT TOPICS CONCERNING THE PROFESSION IN AN INTERNATIONAL ENVIRONMENT. WITHIN AIJA, LAWYERS AND IN-HOUSE COUNSEL CAN SHARE VIEWS AND EXPERIENCES WITH OTHER COLLEAGUES FROM AROUND THE WORLD AND ENHANCE THEIR PROFESSIONAL SKILLS. WE FOCUS NOT ONLY ON LEGAL SKILLS, BUT EQUALLY IMPORTANTLY ON CONTRIBUTING TO THE BROADER PROFESSIONAL DEVELOPMENT OF OUR MEMBERS, WHICH IS OF PARAMOUNT IMPORTANCE TO THE 21ST CENTURY LAWYER AND INCLUDES NEGOTIATION AND MANAGEMENT SKILLS AND THE ABILITY TO WORK IN A MULTI-CULTURAL ENVIRONMENT. BY JOINING AIJA YOU WILL BENEFIT FROM THE INPUT OF, AND DISCUSSIONS WITH, COLLEAGUES ON AN EQUAL FOOTING. WE DO NOT "LECTURE" – WE "SHARE, LEARN AND BENEFIT".

DEFENDING THOSE PRINCIPLES, WHICH ARE AN INTRICATE PART OF THE LEGAL PROFESSION WORLDWIDE, AIJA IS ALSO COMMITTED TO THE DEFENCE OF HUMAN RIGHTS AND THE SOCIAL RESPONSIBILITY OF LEGAL PROFESSIONALS.



# Introduction

Celebrate the beginning of summer in the heart of Paris, at a seminar concerning a relatively unexplored but highly relevant topic: the enforcement of EU competition law at national level.

Regulation 1/2003 was a landmark reform which comprehensively overhauled the procedures for the application of Articles 101 and 102 TFEU. It introduced an enforcement system empowering Member States' competition authorities and national Courts to apply all aspects of the EU competition rules, in addition to the European Commission.

The Member States' competition authorities' decisions account today for more than 80% of all decisions enforcing the EU competition rules. This body of decisions provides an indispensable source of information for European and non-European practitioners, particularly in the fields where the European Commission's decisions do not provide much guidance, such as for abuses of dominance where the European Commission tends to prefer to adopt settlement decisions and in the field of vertical agreements where the last case where the European Commission identified an infringement was the Peugeot case judged by the Court in October 2005.

During this two-day seminar, we will pay particular attention to the lessons which can be learnt from the national decisions and judgements in these two fields of competition law.

Attending this event will grant you CLE/CPD credits in most jurisdictions.





L'AIJA EST LA SEULE ASSOCIATION MONDIALE CONSACRÉE AUX AVOCATS ET JURISTES D'ENTREPRISES DE MOINS DE 45 ANS. EN PROPOSANT UN LARGE CHOIX DE RÉUNIONS, SÉMINAIRES, COURS DE DROIT ET DE PLAIDOIRIE, L'AIJA ENCOURAGE LA COLLABORATION ET L'AMITIÉ ENTRE LES JEUNES QUI FONT CARRIÈRE DANS LES PROFESSIONS JURIDIQUES DANS LE MONDE ENTIER.

CURIeux DES DERNIERS DÉVELOPPEMENTS DU DROIT INTERNATIONAL ? INTÉRESSÉ PAR LA CRÉATION D'UN CABINET INTERNATIONAL ? ENTHOUSIASTE À L'IDÉE DE NE PAS SEULEMENT FAIRE PARTIE D'UN RÉSEAU DE MILLIERS D'AVOCATS OU DE JURISTES DÉMARRANT LEUR CARRIÈRE DANS LE MONDE ENTIER, MAIS DE FAIRE UN PETIT EFFORT POUR DEVENIR LEUR AMI ? ATTIRÉ PAR DES SÉMINAIRES ANIMÉS PAR DES PROFESSIONNELS ENTHOUSIASTES QUI PARTAGENT LEURS IDÉES AVEC VOUS ET VOUS FONT PARTICIPER AUX DISCUSSIONS SUR LES DERNIÈRES AVANCÉES EN DROIT DES AFFAIRES ? ALORS L'AIJA EST VOTRE ASSOCIATION.

L'AIJA OFFRE AUX PROFESSIONNELS DU DROIT UNE EXCELLENTE OPPORTUNITÉ DE CONTRIBUER DANS UN ENVIRONNEMENT INTERNATIONAL AUX SUJETS IMPORTANTS QUI CONCERNENT LA PROFESSION. AU SEIN DE L'AIJA, AVOCATS ET JURISTES D'ENTREPRISES PARTAGENT LEURS AVIS ET LEURS EXPÉRIENCES AVEC D'AUTRES COLLÈGUES DU MONDE ENTIER ET AMÉLIORENT LEURS APTITUDES PROFESSIONNELLES. NOUS NE METTONS PAS SEULEMENT L'ACCENT SUR LES COMPÉTENCES LÉGALES MAIS AUSSI SUR DES ASPECTS TELS QUE LA NÉGOCIATION, LA CAPACITÉ DE GESTION ET L'APTITUDE À TRAVAILLER DANS UN ENVIRONNEMENT MULTICULTUREL, QUI SONT TOUT AUSSI IMPORTANTS POUR LE DÉVELOPPEMENT PROFESSIONNEL DE NOS MEMBRES, ET QUI CONSTITUENT DES COMPÉTENCES PRIMORDIALES POUR UN AVOCAT AU 21<sup>e</sup> SIÈCLE. EN REJOIGNANT L'AIJA, VOUS BÉNÉFICIEZ DES IDÉES DE VOS COLLÈGUES ET DE DISCUSSIONS AVEC EUX SUR UN PIED D'ÉGALITÉ. NOUS NE « DONNONS PAS DE LEÇONS » — NOUS « PARTAGEONS, NOUS APPRENNONS ET NOUS EN TIRONS BÉNÉFICE ».

TOUT EN DÉFENDANT LES PRINCIPES QUI FONT PARTIE INTÉGRANTE DES PROFESSIONS JURIDIQUES PARTOUT LE MONDE, L'AIJA EST AUSSI UN ARDENT DÉFENSEUR DES DROITS DE L'HOMME ET DE LA RESPONSABILITÉ SOCIALE DES PROFESSIONS JURIDIQUES.

# Introduction

Venez célébrer l'arrivée de l'été au cœur de Paris lors d'un séminaire portant sur un sujet relativement inexploré mais de la plus haute importance : la mise en œuvre du droit européen de la concurrence au niveau des Etats membres de l'UE.

Le règlement 1/2003 a réalisé une réforme capitale en procédant à une refonte des procédures relatives à l'application des articles 101 et 102 du TFUE. Il a introduit un système habilitant, en plus de la Commission européenne, les autorités de concurrence des Etats membres et les juridictions nationales à appliquer tous les aspects du droit de la concurrence européen.

Les décisions des autorités de la concurrence des Etats membres constituent actuellement plus de 80% du total des décisions appliquant les règles de concurrence communautaires. Cet ensemble de décisions fournit une source indispensable d'informations pour les praticiens européens et non-européens, en particulier dans les domaines où les décisions de la Commission européenne n'apportent pas beaucoup d'informations, tels que les abus de positions dominantes, pour lesquels la Commission européenne a tendance à transiger, ainsi que dans le domaine des restrictions verticales, dans lequel la dernière décision de la Commission constatant une infraction concernait l'affaire Peugeot jugée par la Cour en octobre 2005.

Durant ces deux jours de séminaire, nous accorderons une attention particulière aux enseignements qui peuvent être tirés des décisions et des jugements nationaux dans ces deux domaines du droit européen de la concurrence.

En participant  
à cet évènement,  
vous bénéficierez  
de crédits CLE/CPD  
dans la plupart des  
juridictions.



# Program

## Friday, June 19 2015

- 8.30 Registration  
**9.00 Introduction**  
IBA President  
**Dirk Nuyts**, Fragomen, Zürich, Switzerland, President of AIJA  
Representative of the Organizing Committee
- 9.30 Panel 1: Application of the European Commission's guidance document in the Member States**  
**Aurélien Condomines**, Aramis (Paris)  
**Becket McGrath**, Cooley (London)  
**Helmut Brokelmann**, MLAB Abogados (Madrid)  
**Ruben Elkerbout**, Stek (Amsterdam)  
**Jean Nicolas Maillard**, Steptoe & Johnson (Brussels)
- 11.45 Interview with a French commercial court judge concerning the implementation of competition law at court level**
- 13.00 Lunch
- 14.30 Panel 2: Access to essential infrastructures and IP**  
**Thomas Funke**, Osborne Clarke (Cologne/Brussels)  
**Christopher Hutton**, Hogan Lovells (London)  
**Gunnar Niels**, Oxera (Oxford)  
**Ingrid Vandenborre**, Skadden, Arps, Slate, Meagher & Flom (Brussels)  
**Johannes Willheim**, Jones Day (Frankfurt/Vienna)
- 16.00 Coffee break
- 16.30-18.00 Panel 3: The treatment of exclusionary conduct by national authorities and judges**  
**Rein Wesseling**, Stibbe (Amsterdam)  
**Philipp Werner**, Jones Day (Brussels)  
**Paul Harris**, Monckton Chambers (London)  
**Petra Linsmeier**, Gleiss Lutz (Munich)  
**Bart Creve**, Kromann Reumert (Copenhagen)
- 20.00-23.00 Drinks and dinner at the "Café Guilty"

## Saturday, June 20 2015

- 9.00 Panel 4: Recent developments in the national decision practice in the vertical sphere**  
**Grégoire Ryelandt**, Crowell Moring (Brussels)  
**Kurt Haegeman**, Baker & McKenzie (Brussels)  
**Monika Buhl**, Bundeskartellamt (Bonn)  
**David Mamane**, Schellenberg Wittmer (Zürich)  
**Alexandre Glatz**, Osborne Clarke (Paris)  
**Michael Gu**, Anjie (Beijing)
- 11.00 Coffee break
- 11.30 Panel 5: How far can online sales be restricted in practice?**  
**Evelyn Niitväli**, RCAA (Frankfurt)  
**Silke Möller**, Glade Michel Wirtz (Düsseldorf)  
**Shweta Shroff Chopra**, AMSS & Co. (India)  
**Jean-Philippe Arroyo**, J.P. Karsenty & Associés (Paris)  
**Rosa Gortner**, eBay (Germany)

- 13.00-14.30 Lunch



# Programme

## Vendredi 19 juin 2015

- 8.30 Inscription
- 9.00 Introduction**  
Président de l'IIBA  
**Dirk Nuyts**, Fragomen, Zürich, Suisse, Président de l'AIJA  
Représentant du Comité d'Organisation
- 9.30 Panel 1 : Application du document d'orientation de la Commission européenne par les Etats membres**  
**Aurélien Condomines**, Aramis (Paris)  
**Becket McGrath**, Cooley (Londres)  
**Helmut Brokelmann**, MLAB Abogados (Madrid)  
**Ruben Elkerbout**, Stek (Amsterdam)  
**Jean Nicolas Maillard**, Steptoe & Johnson (Bruxelles)
- 11.45 Entretien avec un juge d'un Tribunal de Commerce français concernant la mise en œuvre du droit de la concurrence par les tribunaux**
- 13.00 Déjeuner
- 14.30 Panel 2 : Accès aux infrastructures essentielles et à la propriété intellectuelle**  
**Thomas Funke**, Osborne Clarke (Cologne/Bruxelles)  
**Christopher Hutton**, Hogan Lovells (Londres)  
**Gunnar Niels**, Oxera (Oxford)  
**Ingrid Vandenborre**, Skadden, Arps, Slate, Meagher & Flom (Bruxelles)  
**Johannes Willheim**, Jones Day (Francfort/Vienne)
- 16.00 Pause café
- 16.30-18.00 Panel 3 : Traitement des pratiques d'exclusion par les autorités nationales et les juges**  
**Rein Wesseling**, Stibbe (Amsterdam)  
**Philipp Werner**, Jones Day (Brussels)  
**Paul Harris**, Monckton Chambers (Londres)  
**Petra Linsmeier**, Gleiss Lutz (Munich)  
**Bart Creve**, Kromann Reumert (Copenhague)
- 19.00-23.00 Cocktail et dîner au « Café Guitty »

## Samedi 20 juin 2015

- 9.00 Panel 4 : Evolutions récentes dans la pratique nationale relative aux restrictions verticales**  
**Grégoire Ryelandt**, Crowell Moring (Bruxelles)  
**Kurt Haegeman**, Baker & McKenzie (Bruxelles)  
**Monika Buhl**, Bundeskartellamt (Bonn)  
**David Mamane**, Schellenberg Wittmer (Zürich)  
**Alexandre Glatz**, Osborne Clarke (Paris)  
**Michael Gu**, Anjie (Beijing)
- 11.00 Pause café
- 11.30 Panel 5 : A quel point les ventes en lignes peuvent-elle être limitées dans la pratique ?**  
**Evelyn Niitväli**, RCAA (Frankfurt)  
**Silke Möller**, Glade Michel Wirtz (Düsseldorf)  
**Shweta Shroff Chopra**, AMSS & Co. (Inde)  
**Jean-Philippe Arroyo**, J.P. Karsenty & Associés (Paris)  
**Rosa Gortner**, eBay (Allemagne)
- 13.00-14.30 Déjeuner



# Practical information / Informations pratiques

## Seminar Venue

**HOTEL SAINT PETERSBOURG**  
33 & 35, rue Caumartin 75009 Paris  
Tel: +33 (0)1 42 66 60 38  
Fax: +33 (0)1 42 66 53 54  
Room booking: [info@hotelpeters.com](mailto:info@hotelpeters.com)  
[www.hotelsaintpetersbourg.com](http://www.hotelsaintpetersbourg.com)

## Online Registration

To register online, visit the AIJA webpage of the event:  
[www.aija.org/events](http://www.aija.org/events)

## Registration Fees

	≤ 12.05.2015	> 12.05.2015
AIJA/IBA Member < 35	€ 550	€ 630
AIJA/IBA Member ≥ 35	€ 600	€ 680
Non AIJA/IBA Member < 35	€ 650	€ 730
Non AIJA/IBA Member	€ 700	€ 780
Speaker	€ 550	€ 630
In-house Counsel	€ 550	€ 630
Accompanying person	€ 150	€ 150

The registration fee includes attendance at the seminar, documentation, coffee breaks, lunches on Friday and Saturday, the Thursday welcome cocktail and the Friday dinner.

The accompanying persons' fee includes the welcome cocktail on Thursday and the Friday dinner.

Registration is considered binding immediately, but participation in the event is possible only after full payment of the registration fee.

AIJA will be pleased to provide a certificate of attendance which, subject to the exact CLE/CPD requirements, may be used to obtain the continuing legal education credits in various jurisdictions.

## Accommodation

Accommodation is not included in the registration fee and is at the participant's expense. Participants are in charge for their own booking. A certain number of hotel rooms and room rates were secured for the conference up and **until June 10 2015**. Due to the high season, we strongly recommend that you reserve as early as possible.

**HOTEL SAINT PETERSBOURG**  
33 & 35, rue Caumartin 75009 Paris  
Tel : +33 (0)1 42 66 60 38  
Fax : +33 (0)1 42 66 53 54  
Room booking: [info@hotelpeters.com](mailto:info@hotelpeters.com)  
[www.hotelsaintpetersbourg.com](http://www.hotelsaintpetersbourg.com)

Room rate including breakfast and wifi: €190,91

Reservations can be made to the following email address using the code "AIJA Seminar": [info@hotelpeters.com](mailto:info@hotelpeters.com)

## Language

The seminar will be held in English.

## Dress code

Business (working sessions) and smart casual (evening program).



[www.aija.org](http://www.aija.org)

## Lieu du séminaire

**HOTEL SAINT PETERSBOURG**  
33 & 35, rue Caumartin 75009 Paris  
Tél : +33 (0)1 42 66 60 38  
Fax : 01.42.66.53.54.  
Hébergement : [info@hotelpeters.com](mailto:info@hotelpeters.com)  
[www.hotelsaintpetersbourg.com](http://www.hotelsaintpetersbourg.com)

## Inscription en ligne

Pour s'inscrire, veuillez vous rendre sur le site de l'AIJA dédié à l'évènement :  
[www.aija.org/events](http://www.aija.org/events)

## Frais d'inscription

	≤ 12.05.2015	> 12.05.2015
Membre AIJA/IBA < 35	550 €	630 €
Membre AIJA/IBA ≥ 35	600 €	680 €
Non-membre AIJA/IBA < 35	650 €	730 €
Non-membre AIJA/IBA	700 €	780 €
Intervenant	550 €	630 €
Juriste d'entreprise	550 €	630 €
Accompagnant	150 €	150 €

Les frais d'inscription comprennent la participation au séminaire, les pauses café et les déjeuners du vendredi et samedi, ainsi que le cocktail de bienvenue du jeudi et le dîner du vendredi.

Les frais des personnes accompagnantes incluent le cocktail de bienvenue du jeudi ainsi que le dîner du vendredi. Toute inscription est immédiatement prise en compte, toutefois la participation à l'évènement n'est possible qu'après le paiement complet des frais d'inscription.

L'AIJA se fera un plaisir de vous fournir un certificat de participation, qui, en fonction des conditions exactes des CLE/CPD, peut être utilisé comme document officiel pour obtenir des crédits d'éducation continue dans la plupart des juridictions.

## Logement

Le prix du logement n'est pas inclus dans les frais d'inscription et revient donc à votre charge. Les participants sont responsables de leur réservation. Toutefois, un certain nombre de chambres d'hôtels ainsi que leur prix ont été négociés dans le cadre de notre séminaire, et ce jusqu'au **10 juin 2015**. En raison de la forte période touristique, nous vous conseillons vivement d'effectuer votre réservation le plus tôt possible.

**HOTEL SAINT PETERSBOURG**  
33 & 35, rue Caumartin 75009 Paris  
Tél : +33 (0)1 42 66 60 38  
Fax : +33 (0)1 42 66 53 54  
Hébergement : [info@hotelpeters.com](mailto:info@hotelpeters.com)  
[www.hotelsaintpetersbourg.com](http://www.hotelsaintpetersbourg.com)

Prix de la chambre avec petit déjeuner et wifi : 190,91 €

Les réservations peuvent se faire en utilisant le code « AIJA Seminar » à l'adresse suivante : [info@hotelpeters.com](mailto:info@hotelpeters.com)

## Langue

Le séminaire sera dispensé en anglais.

## Code vestimentaire

Soigné (sessions de travail) et "smart casual" (programmation nocturne).

## Organizing Committee / Comité d'organisation

**Aurélien Condomines**  
Aramis  
condomines@aramis-law.com  
AIJA Antitrust Commission

**David Mamane**  
Schellenberg Wittmer  
david.mamane@swlegal.ch  
AIJA Antitrust Commission

**Grégoire Ryelandt**  
Crowell & Moring  
gryelandt@crowell.com  
AIJA Antitrust Commission

**Thomas Janssens**  
Freshfields Bruckhaus Deringer LLP  
thomas.janssens@freshfields.com  
IBA Antitrust Committee

**Marc Reysen**  
RCAA  
mreysen@rcaa.eu  
IBA Antitrust Committee

## AIJA Commissions responsible for the scientific program / Commissions de l'AIJA en charge du programme scientifique :

Antitrust Commission



*"Young lawyers of every country stand together. They intend to defend those principles which are common and which they consider to be indivisible from the notion of justice and law."*

AIJA, Declaration of Athens. Adopted, August 27, 1966.



**i am aiJa**

**INTERNATIONAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS  
ASSOCIATION INTERNATIONALE DES JEUNES AVOCATS**